
Książki kochają każdego, kto je otwiera, 

dając mu poczucie bezpieczeństwa i przyjaźń, 

niczego w zamian nie żądają 

List otwarty do Rodziców dzieci w wieku przedszkolnym  

„Dlaczego warto dzieciom czytać książki?” 

 

Szanowni Państwo – Drodzy Rodzice! 

Nasza przedszkole zostało zakwalifikowane przez Ministerstwo Edukacji Narodowej do grupy 

placówek, które otrzymały wsparcie finansowe w ramach Priorytetu 3 „Narodowego 

Programu Rozwoju Czytelnictwa 2.0. na lata 2021-2025” dla przedszkoli  na zakup książek 

dla dzieci oraz działania promujące czytelnictwo. Celem programu jest podniesienie 

poziomu aktywności czytelniczej dzieci oraz rozbudzanie zainteresowań czytelniczych wśród 

dzieci.  

Chcielibyśmy zwrócić uwagę Państwa na wartość, jaką ma czytanie dzieciom i jakie przynosi 

korzyści. Dlatego zachęcamy do zapoznania się z poniższym tekstem. 

Pierwszy kontakt dziecka z książką ma miejsce w domu rodzinnym. To właśnie rodzina 

odgrywa bardzo ważną rolę w kształtowaniu u dzieci postaw i nawyku czytania. Rodzice i 

dziadkowie czytali swoim dzieciom baśnie, bajki i wiersze już w wiekach wcześniejszych. 

Jeszcze zanim dziecko zacznie mówić i czytać samodzielnie, powinno dobrze osłuchać się z 

językiem ojczystym i zgromadzić jak największy zasób słów, które rozumie. Czytając dziecku 

codziennie, można wiele zdziałać, bowiem czytanie to wspólnie spędzony czas, wzmacnianie 

więzi i wzajemnego zaufania. 

Naukowcy i praktycy zgodnie twierdzą, że czytanie dziecku na głos uczy je języka i myślenia, 

rozwija pamięć i wyobraźnię, przynosi wiedzę i wzorce dobrych zachowań, wzmacnia 

samouznanie. Czytanie uczy dzieci odróżniania dobra od zła i zachęca do refleksji nad 

konsekwencjami własnych słów i czynów. Jest to szczególnie ważne w dzisiejszym świecie 

zdominowanym przez wzorce masowej kultury. Nie zawsze rodzice są świadomi, że wspólne 

czytanie może bardzo pomagać w wychowaniu dziecka. W książkach znajdowane są często 

fragmenty, które mogą posłużyć jako rozwiązania konkretnych sytuacji, z którymi dziecko 

styka się w życiu codziennym.  Dobra literatura dla dzieci daje prawidłowe wzorce zachowania. 

Dla rodziców to bezcenna pomoc w kształtowaniu właściwych postaw i nawyków dziecka. 

Głośne czytanie spełnia ponadto ważną rolę w kształtowaniu mowy dziecka. Nie tylko 

wzbogaca słownik, lecz uczy prawidłowego formułowania myśli, budowy zdań, kształcone są 



podstawowe funkcje słuchowe, jest bardzo ważne dla rozwoju uczuciowego. Dobór literatury 

zależy od wieku: trzylatki chętniej oglądają obrazki, o których się opowiada, wzbogacając ich 

treść na miarę własnej fantazji. Czterolatki potrafią już słuchać czytania, lecz dobrze jest, gdy 

mają oparcie w ilustracji. Pięcio- i sześciolatki mogą słuchać dość długich opowiadań w takim 

stopniu interesujących, aby utrzymały ich uwagę. Można dłuższe opowiadanie dzielić na 

odcinki czytane w kolejnych dniach. Podkreślamy bardzo istotną wartość głośnego czytania. 

Dzieci, które już w wieku przedszkolnym zostaną w sposób ciekawy wprowadzone w świat 

książek odpowiadających dziecięcym zainteresowaniom i potrzebom, będą ich szukały później 

same, wbrew twierdzeniom, że zanika kultura czytelnicza na rzecz obrazu. 

Czytanie książek jest ważne, ponieważ stymuluje rozwój emocjonalny dziecka, rozwijając jego 

wrażliwość i empatię. Pobudza wrażliwość na piękno języka, doskonali umiejętność 

wysławiania się i wzbogaca słownictwo. Treści zawarte w literaturze ułatwiają rozumienie 

innych ludzi i otaczającego świata, uczą wartości moralnych, kształtują i wzmacniają postawy. 

Czytanie to również ochrona przed uzależnieniem od telewizji i Internetu. Czytanie dzieciom 

jest ważne, ponieważ rozwija wiedzę o świecie, pobudza wyobraźnię i fantazję dzieci. 

Dziecko wsłuchane w głos rodzica czuje się bezpieczne i szczęśliwe. To znakomity czas na 

spędzenie wspólnych chwil z dzieckiem oraz pogłębienie z nim więzi. 

Dzieciom należy czytać od najmłodszych lat. Należy dawać dobry przykład i czytać samemu, 

pokazując, że czytanie sprawia nam radość. Tylko w ten sposób zaszczepiamy u dzieci miłość 

do książek, która sprawi, że na pewno będą one sięgać po nie w przyszłości. 

Wypożyczajcie książki, czytajcie dzieciom, oglądajcie z nimi ilustracje i  rozmawiajcie o 

przygodach bohaterów książek. Wspólne czytanie może sprawiać przyjemność i dzieciom, i 

dorosłym. Czytając dziecku, dajemy mu największy dar – swój czas, uwagę, pełne 

zaangażowanie, miłość i nasz entuzjazm do czytania. Żaden materialny prezent nie zastąpi 

młodemu człowiekowi wspólnych chwil i nie stworzy z rodzicem więzi, które wyzwalają się 

podczas czytania. 

Wyrobienie nawyku czytania książek i sprawienie, aby były one dla dziecka ważne może się 

udać tylko dzięki współpracy domu, przedszkola i szkoły. Dlatego drodzy Rodzice, prosimy, 

rozbudzajcie i podtrzymujcie zainteresowania czytelnicze Waszych pociech, a zaprocentuje to 

w ich przyszłości. 

Dlaczego warto czytać książki? 

1. Wspólne czytanie książek zacieśnia więź uczuciową między rodzicami a dzieckiem. 

Dziecko wsłuchane jest w głos rodzica, a bliski kontakt daje mu poczucie 

bezpieczeństwa. 

2. Książki rozwijają wyobraźnię dziecka. Po zakończeniu czytania możemy zapytać: Czy 

wiesz, co wydarzyło się później? 

3. Słuchanie bajek rozwija inteligencję dziecka, wzbogaca słownictwo, uczy ładnego 

budowania zdań i zachęca do samodzielnej nauki czytania. 



4. Książki wychowują. Jeżeli dobierzemy odpowiednią lekturę, dzieci będą utożsamiały 

się z książkowym bohaterem. 

5. Książki wyrabiają wrażliwość. Dziecięce problemy opisane w bajkach na pewno 

poruszą niejedno serduszko. 

6. Słuchanie książek odpręża i pozwala przyjemnie spędzić czas. W dziecięcym życiu są 

momenty, które dobra bajka, przeczytana ciepłym, modulowanym głosem, jest 

niezastąpiona. 

7. Książki rozwijają pasję kolekcjonerską. Wiele wydawnictw proponuje serie 

książeczek. Czekając na kolejne odcinki przygód bohatera, dziecko rozbudza w sobie 

ciekawość. 

8. Czytanie książek przekazuje nam wiele informacji o dziecku. Niektóre dzieci lubią 

słuchać ciągle tych samych bajek. Może to być znak, że coś je nurtuje, niepokoi lub 

cieszy. 

9. Książki porządkują dziecięcy świat. Dzięki bajkowym postaciom dziecku łatwiej jest 

zrozumieć codzienne sprawy. 

10. Książki podpowiadają, jak porozumieć się z rówieśnikami i rodzeństwem. Kłótnia z 

kolegą, bratem czy siostrą to problem, ale w wielu książkach znajdują się opowieści, 

które pomogą dziecku sobie z nim poradzić. 

Rady dla rodziców, którzy chcą, żeby ich dzieci czytały: 

1. Rozmawiaj z dzieckiem. 

2. Zawsze słuchaj, co dziecko ma Ci do powiedzenia. 

3. Kup dziecku czasopismo przeznaczone dla jego wieku. 

4. W księgarni wybieraj książki wspólnie z dzieckiem. 

5. Wybierz się ze swoim dzieckiem do biblioteki. 

6. Kontroluj, ile czasu dziecko spędza przed telewizorem czy komputerem. 

7. Rozwiązuj z dzieckiem krzyżówki, rebusy, zagadki. 

8. Zorganizujcie wspólnie z dzieckiem jego własną biblioteczkę. 

9. Czytaj dziecku przynajmniej przez 10 minut dziennie np. głośno na dobranoc. 

10. Czytaj sam – czytanie jest zaraźliwe, a dobry przykład działa bardziej niż słowa 

Szanowni Państwo, pamiętajmy – nie rodzimy się z potrzebą czytania, tę potrzebę się nabywa. 

Dzieci, którym od najmłodszych lat czytamy i w których zaszczepimy miłość do książek, na 

pewno będą czytać w przyszłości.  

 

 


